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VYSOKÁ ŠKOLA EKONOMICKÁ V  PRAZE  

POSUDEK OPONENTA DIPLOMOVÉ PRÁCE  

Jméno studenta: Bc. Markéta Švandová 

Název práce:  Fiskálně neutrální daňová reforma ČR 

Vedoucí práce: Ing. Savina Finardi, Ph.D. 

Další informace:  Cíl práce: "Prozkoumat DPH a majetkové daně, jejich výnosy, 
jejich roli v českém daňovém systému a jejich vliv na 
administrativní náklady poplatníků." 

1. Náročnost tématu na: 

- teoretické znalosti nadprůměrné 
- vstupní údaje a jejich zpracování průměrné 
- použité metody průměrné 

2. Kritéria hodnocení práce:  

- stupeň splnění cíle práce velmi dobře 
- samostatnost při zpracování (nehodnotí oponent) --------- 
- logická stavba práce velmi dobře 
- adekvátnost použitých metod velmi dobře 
- hloubka provedené analýzy ve vztahu k tématu velmi dobře 
- stylistická úroveň výborně 
- práce s literaturou včetně citací velmi dobře 
- formální úprava práce (text, grafy, tabulky) výborně 

3. Využitelnost výsledků práce pro teorii hodnotím jako průměrnou. 

4. Připomínky k práci a komentáře: 

Práce je věnována zajímavému tématu fiskální reformy, konkrétně provedené snížením 
výnosu DPH a jeho kompenzací zvýšením výnosu na majetkových daních.  

Struktura práce je trochu nevyvážená, první kapitola má 40 stran a je hodně členěná, bylo by 
lepší ji rozdělit na část věnovanou DPH a část věnovanou majetkovým daním. V obou částech 
je poměrně podrobně pojednáno o vlastnostech a charakteristikách těchto daní, což oceňuji. 
Část o majetkových daních je však velice podrobná, vypisuje například všechny sazby daně a 
koeficienty. V tom se liší od kapitoly o DPH, což mi připadá trochu nekonsistentní. V části o 
majetkových daních jsou také srovnány výnosy majetkových daní v zemích OECD, kdežto v 
části o DPH toto srovnání chybí (je tam pouze graf vývoje mezery DPH a to jen na území 
ČR). To, že nejsou nijak srovnány výnosy DPH vidím jako nedostatek. Zvlášť proto, že 
studentka si vytyčuje za cíl, prozkoumat výnosy DPH. 

Oceňuji práci, kterou si studentka dala s odhadem charakteristické půměrné sazby DPH. V 
mikroekonomickém odhadu mi připadá velice nereálný předpoklad, že firma bude mít výstupy 
a vstupy v různých sazbách odpovídajících zatížení konečné spotřeby. Chápu, že je to 
zjednodušení pro účely diplomové práce. Ale tento mikroekonomický odhad daňové zátěže 
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podle mě trochu postrádá logiku. DPH na rozdíl od ostatních daní, které jsou zde pro firmu 
dopočítány, není nákladem firmy (dostává ji zaplacenou v ceně svých svtupů). Myslím, že by 
bylo přínosnější soustředit se v mikroekonomické analýze na dopad fiskální reformy do 
administrativních nákladů jedné firmy. Analýza však neobsahuje rozbor vlivu DPH a 
majetkových daní na administrativní náklady. V teoretické části popisuje sice velmi zajímavý 
byrokratický index, ale studentka jej ve své analýze dále vůbec nepoužila. V závěru jen 
zmiňuje, že by sjednocení sazby DPH mohlo snížit administrativní náklady, ale blíže 
nevysvětluje, jakým způsobem.  

Dále připojuji svoje poznámky k některým částem textu: 

Str. 14 - u byrokratického indexu píšete, že administrativní náklady jsou nižší v ČR než v SR, 
přestože je v ČR třeba ke splnění všech administrativních povinností více strávených hodin. 
Spekulujete, že by to mohlo být výší průměrné mzdy, nebyl by asi problém se výši průměrné 
mzdy v ČR a na Slovensku ověřit. 

Str. 37 - v textu pod grafem říkáte, že majetkové daně jsou vysoké ve Velké Británii, Francii, 
Kanadě a USA, ale v USA a Kanadě nemají harmonizovanou DPH. Vzhledem k tomu, že 
porovnání výnosů z DPH nebo jiných nepřímých daní za spotřeby v práci chybí, je tato věta 
trochu vytržená z kntextu. 

Str. 51 - v části, kde vysvětlujete, že zvýšení sazby daně z nabytí nemovitých věcí by muselo 
být moc velké a že by bylo vhodnější jej kompenzovat zvýšením sazeb daně z nemovitých 
věcí, by bylo dobré naznačit, jak by se to udělalo nebo alespoň odkázat na mikroekonomickou 
analýzu, kde máte určité příklady změn sazeb a koeficientů daně z nemovitých věcí. 

Str. 52 - v části, kde začíná výpočet DPH na výstupu, píšte, že obrat 8 000 000 Kč je velikost 
vstupů, což je zřejmě překlep - mají to být výstupy.   

5. Při obhajobě práce navrhuji následující otázky k diskuzi: 

1) V práci odhadujete snížený výnos DPH po zavedení jednotné sazby DPH ve výši 15% 
(charakteristická sazba Vám pak vyšla 13,56 %). Tento odhad je pro účely vaší práce 
zjednodušený. Uměla byste vysvětlit, v čem toto zjednodušení spočívá? Soustřeďte se na 
strukturu makroekonomického základu DPH, který neobsahuje jen konečnou spotřebu.   

2) V závěru práce uvádíte, že sjednocení sazby DPH by snížilo administrativní povinnosti 
podnikatelů. Vysvětlete, jakým způsobem. Napadají Vás jiné změny v DPH, které by možná 
výrazněji omezily administrativní náklady? 

 

 

6. Souhlas vyplňuje pouze vedoucí práce, oponent se nevyjadřuje.   
Nevyjadřuji se (oponent).  
 
7. Práci doporučuji k obhajobě a navrhuji klasifikační stupeň velmi dobře. 
 
 
 
 
V Praze dne 17.6.2018 

 

Hana Zídková 
 

  
Katedra veřejných financí, VŠE v Praze 

 


